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Door Peter Boertje, producent en Matthijs van Duijvenbode, muzikant

Ridderkerk, september 2023

Hoi Duijf,

26 juli 2023. Een kort berichtje: ‘Sinéad O’Connor (56) overleden’. Ik vond 

het in onze laatste briefwisseling een uitdagend idee in te gaan op jouw 

vraag wat mijn eerste geluidsdrager was. Dat waren er behoorlijk veel: 

Shocking Blue met Venus; George Baker met Little Green Bag. Wat meer 

‘recentelijk’: alles van The The, die hopelijk nog een keer gaan toeren.

Ik heb fijne herinneringen aan mijn eerste plaatjes, maar wil het toch lie-

ver hebben over artiesten die mij altijd hebben weten te raken. Ik ben ook 

benieuwd naar jouw ervaringen. Helaas gaat het meestal over muziek van 

artiesten die er niet meer zijn. Bowie en Cash, bijvoorbeeld. Hoe ouder 

we worden, des te meer mensen om ons heen, dus ook artiesten, komen 

te overlijden. Toen Avicii een paar jaar geleden besloot een einde aan zijn 

leven te maken, trof dat mij. Een talentvolle jonge artiest, meesterlijk met 

melodielijnen, was niet meer.

Toen ik het bericht las dat Sinéad O’Connor was overleden, trof dat mij 

ook. Ik was direct weer terug in 1987. Frits Spits draaide dagelijks Troy, 

een prachtige song die direct wist te betoveren. Waar de tekst over ging, 

wist ik nog niet, maar de emotie en oprechtheid ervan raakten in het 

hart. Natuurlijk kocht ik haar debuutalbum The Lion And The Cobra. En 

de opvolger. Daarna verloor ik haar uit het oog. Ze werd nogal radicaal. 

Ofschoon je nu in retrospectief kunt zeggen, dat ze dapper was en haar 

acties tot positieve veranderingen hebben geleid in de samenleving.

Er zijn voor mij trouwens meer bepalende nummers geweest. I Feel Love 

van Donna Summer bijvoorbeeld. Maar ook in de coronaperiode troffen 

Michael Stipe en Zucchero, die gelukkig nog wel nieuwe muziek maken, 

bij mij trefzeker doel met hun gedeelde versies van No Time For Love Like 

Now/Amore Adesso.

De kans om iets nieuws te ontdekken op de radio is groot. Nog steeds 

ben ik Frits Spits daarom dankbaar dat hij mij toen liet kennismaken met 

die bijzondere Ierse zangeres. Zijn bevlogen woorden… Ik denk niet 

dat ergens meer betovering van kan uitgaan dan van de woorden van 

radiomakers die jou laten kennismaken met nieuwe muziek. Daarom 

de wedervraag: door welke nummers, die jij voor het eerst op de radio 

hoorde, werd jij betoverd?

Je muziekvriend Peter

Amsterdam, september 2023

Hoi Peter,

Plaatjes draaien op de radio kan fatale gevolgen hebben, dat 

is toch echt gewoon waar. 

Was het beter voor Sinéad O’Connor geweest als de waarde-

ring voor haar werk pas na haar dood zou zijn gekomen? Of 

zou het beter zijn afgelopen met Nick Drake als de erkenning 

hem reeds bij leven was toebedeeld? 

Mijn moeder luisterde vroeger altijd naar Radio 10 Gold en 

daar draaiden ze, toen ik opgroeide in de 80’s, muziek die ik 

geweldig vond. Ik herinner me specifiek A Whiter Shade Of 

Pale van Procol Harum en How Can We Hang On To A Dream 

van Tim Hardin. 

Ik ben als drummer begonnen in de muziek, maar vond 

drummen in mijn eentje weinig aan. Ik zong dan altijd ge-

woon keihard A Whiter Shade Of Pale tijdens mijn oefenuur-

tjes, om er nog wat van te maken. Ik hou van liedjes. Toen er 

echter een keer onverwacht iemand de oefenruimte binnen-

liep terwijl ik fonetisch zat te blèren, schaamde ik me. 

Niet lang daarna leerde ik pianospelen op de piano die 

eigenlijk voor mijn zusje bedoeld was. Door mee te spelen 

met Procol Harum en Tim Hardin maakte ik mezelf wegwijs 

op het klavier, en leerde ik over akkoordenschema’s en de 

schoonheid van harmonische complexiteit simpel laten 

klinken. Zo dankbaar om juist die nummers op dat moment 

ontdekt te hebben!

Nog altijd als ik ze hoor, maken die songs heel veel bij mij los. 

Ik zie Heemskerk in de jaren ‘80, ik zie mijn moeder stofzui-

gen met de radio hard aan, en ik proef Chicken Tonight.

Overigens leidde de roem bij Procol Harum tot een soort 

burgeroorlog binnen de band en Tim Hardin knapte er ook 

bepaald niet van op. Het is een gekke industrie waarin we 

zitten. We maken mensen groot, noemen ze bijzonder of 

geniaal, en dan maar hopen dat ze niet gek gaan doen. Maar 

de liefde voor muziek is gewoon sterker dan al het andere. 

Duijf
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VERKIEZINGEN EN ONZEKERHEID 

Zuiver juridisch is een demissionair ka-

binet volledig bevoegd: het kan wets-

voorstellen indienen, besluiten nemen en 

Nederland in het buitenland vertegen-

woordigen, maar in praktijk hangt veel 

af van de ruimte die het parlement geeft. 

De Tweede Kamer lijkt meer dan in vorige 

perioden van mening dat de val van het 

kabinet en mogelijk opnieuw een lange 

formatieperiode niet mag betekenen dat 

al het beleid stilvalt. ‘Ingezet beleid’ kan 

doorlopen, ‘nieuw beleid’ wordt veelal als 

problematisch gezien. De definitie van 

‘nieuw beleid’ is uiteraard vrij willekeurig 

en van besluiten van de Tweede Kamer 

afhankelijk.

AUTEURSRECHT

Erwin Angad-Gaur (voorzitter Platform 

Makers, het samenwerkingsverband van 

vakbonden en beroepsorganisaties voor 

auteurs en artiesten): “Op dit moment 

heerst inderdaad onzekerheid over wat 

nu precies wel doorgang kan vinden en 

wat op de lange baan geschoven dreigt 

te worden. Als gezamenlijke auteurs-

rechtsector, dus samen met producenten 

en rechtenorganisaties, hebben wij de 

Tweede Kamer gevraagd het onder-

werp Auteursrecht niet controversieel 

te verklaren. Aan die oproep heeft de 

Kamer inmiddels gehoor gegeven. Het 

wetsvoorstel Auteurscontractenrecht, 

een aanscherping van de bescherming 

van auteurs en artiesten tegen onredelijke 

contractvoorwaarden, is in de zomer, vlak 

voor de val van het kabinet naar de Raad 

van State gezonden. Het is wetgeving in 

vergevorderd stadium. Alle betrokken 

partijen hebben er belang bij dat die 

wet nu snel behandeld wordt, omdat 

onzekerheid die boven de markt blijft 

hangen voor niemand wenselijk is. Dat er 

aanscherping van de wet moet komen is 

een kamerbreed gesteund gegeven, dus 

uitstel zou alleen maar onnodige verlen-

ging van onzekerheid hebben betekend.”

Ook op andere gebieden staat de huidige 

situatie voortgang niet in de weg. “De 

Nederlandse regering heeft in Europa al 

geruime tijd het standpunt ingenomen 

dat het RAAP-arrest (zie de vorige editie 

van dit magazine) hersteld moet worden. 

Dat wijzigt niet door de demissionaire 

status.”

CULTUUR- EN MEDIABELEID

Wel zijn er, volgens Angad-Gaur, diverse 

onduidelijkheden in het toekomstige 

cultuur- en mediabeleid: “Sinds lange 

tijd hadden we voor het eerst weer een 

bewindspersoon voor zowel cultuur 

als media. In vorige kabinetten was dat 

verdeeld over verschillende ministers of 

staatssecretarissen. Het zou heel goed 

zijn als dat zou worden voortgezet en 

niet opnieuw zou worden gescheiden, 

hoewel een echte integratie van dat 

beleid nog maar in de kinderschoenen 

stond. Daarnaast zullen we staatssecratris 

Uslu denk ik gaan missen. Zij had een 

oprechte belangstelling voor de sector 

en vooral sterk oog voor de makers. De 

samenstelling van een volgende regering 

kan natuurlijk heel bepalend worden voor 

het toekomstige beleid en de prioriteiten 

daarin.”

VERKIEZINGSPROGRAMMA’S

Hoewel er veel aandacht is voor perso-

nen, voor Kamerleden en bewindsper-

sonen die niet meer terug zullen komen, 

voor nieuwe partijen en hun lijsttrekkers, 

is over de inhoud nog veel onduidelijk. 

Bij het ter perse gaan van dit nummer 

sijpelden de eerste conceptverkiezings-

programma’s binnen. Maar zelfs de 

plannen op partijniveau zijn daardoor 

meestal nog niet bekend. Angad-Gaur: 

“Ik zou iedereen adviseren websites van 

onder meer Kunstenbond, Kunsten92 en 

dergelijke in de gaten te houden voor de 

analyse van de verkiezingsprogramma’s 

op cultuurgebied. Er kan veel van de 

komende verkiezingen afhangen, dus los 

van andere overwegingen: het zou goed 

zijn als iedereen die werkzaam is in onze 

sector bij zijn stem ook rekening houdt 

met de gevolgen voor cultuur en media.”

In juli viel het kabinet. Op 22 november zijn er nieuwe verkiezingen, maar nog 
geruime tijd zal het zittende demissionaire kabinet doorregeren. Voor zover een 
demissionair kabinet dat kan. Wat betekent dit voor het cultuur- en mediabeleid 
en voor voorgenomen wetgeving?

Erik Thijssen

“UITSTEL ZOU ALLEEN 
MAAR ONNODIGE 
VERLENGING VAN 

ONZEKERHEID HEBBEN 
BETEKEND.”

Vernieuwde MySena
Bij Sena zijn we voortdurend bezig om de dienstverlening 

voor jou, onze rechthebbende, te verbeteren. Een goed 

voorbeeld hiervan is MySena, onze onlineportal waarin 

je makkelijk en snel alles online kunt regelen om jouw 

vergoeding te ontvangen. Om nog beter aan de wensen 

van onze rechthebbenden te kunnen voldoen, zijn we 

begonnen met het ontwikkelen van een nieuwe versie 

van MySena. De eerste resultaten hiervan zijn te zien in 

de release die wij begin oktober hebben gedaan. Bij deze 

release introduceren wij een nieuwe navigatiestructuur en 

een nieuwe look-and-feel. De navigatiestructuur is onder 

meer met behulp van een testpanel van rechthebbenden 

tot stand gekomen. De komende tijd zullen er meer 

ver anderingen aan MySena worden gedaan. Houd onze 

website en socials in de gaten voor alle updates.

Check je eigen gegevens
Controleer regelmatig of jouw persoonlijke gegevens, 

zoals je postadres, e-mail of bankrekeningnummer, in 

MySena nog correct zijn. Alle gegevens kun je makkelijk 

zelf aanpassen. De juiste gegevens zijn belangrijk voor 

ons, zodat we makkelijk kunnen communiceren, mocht 

dit noodzakelijk zijn.

Sena 
Nieuws

Repertoire 2020
Sena betaalt vier keer per jaar vergoedingen uit. De laatste 

keer van dit jaar is op vrijdag 22 december. Zorg ervoor 

dat je je repertoire op tijd aanmeldt (bij voorkeur vóór 1 

december), want op deze manier hebben wij voldoende 

tijd om dit te verwerken en kunnen we zorgen voor een 

juiste uitkering. Heb jij repertoire dat in 2020 te horen is 

geweest op bijvoorbeeld radio of tv, dat nog niet is aange-

meld? Dan is nu je laatste kans! Tot uiterlijk 31 december 

2023 kun je repertoireclaims voor gebruik in 2020 aan-

melden. Daarna wordt 2020 afgesloten en verwerken wij 

repertoireclaims over dat jaar niet meer. Daarvoor geldt 

namelijk een wettelijke termijn van drie jaar. Het aanmel-

den van repertoire doe je via MySena of de Sena-app.

Nieuwe huisstijl Sena
Al dertig jaar zorgen wij ervoor dat muzikanten 

en producenten een vergoeding krijgen als hun 

muziek in het openbaar wordt gedraaid. Zij moeten 

krijgen waar ze recht op hebben. Daar staan wij 

voor.

Waar wij ook voor staan is de waarde van muziek 

voor bedrijven en organisaties. Muziek levert een 

enorme toegevoegde waarde in hun dienstverle-

ning. Denk daarbij aan een verhoging van de sfeer, 

koopbereidheid of productiviteit van medewerkers.

Een radio- of televisiezender zonder muziek is 

ondenkbaar.

Wij zorgen ervoor dat de vergoedingen die bedrij-

ven, omroepen en organisaties aan ons betalen, zo 

snel mogelijk en tegen zo laag mogelijke kosten 

worden doorbetaald aan de muzikanten en produ-

centen die daar recht op hebben.

Ons 30-jarig jubileum hebben wij aangegrepen om 

een nieuwe huisstijl te introduceren. Een die past 

bij deze tijd en fris en dynamisch is. Wij zijn dan ook 

trots op deze nieuwe uitstraling. Onze dienstverle-

ning blijft zoals je van ons gewend bent: betrouw-

baar, accuraat, transparant en persoonlijk.

Benieuwd naar onze nieuwe huisstijl? Kijk dan op 

onze website en socials.

Sena staat voor de waarde van muziek. Voor mu-

ziekmakers en muziekgebruikers. Sena haalt meer 

uit muziek!

Op https://sena.nl kun je altijd het laatste nieuws lezen 
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“Vaak gaan we gewoon spelen. Zonder 

plan of opzet. Wanneer we jammen voel 

je op sommige momenten gewoon de 

energie opstijgen. Ja, dit is echt mijn 

playground.” Martijn Konijnenburg (41) – 

in het dagelijkse leven Tienus en op het 

podium vooral bekend als Goldkimono 

– kijkt vrolijk om zich heen. Zijn warm 

ingerichte studio voelt huiselijk, met een 

Perzisch tapijtje en een lekkere hangbank. 

Her en der gouden platen van singles van 

bijvoorbeeld Suzan & Freek (waar hij als 

songwriter aan meewerkte), instrumenten 

en een gigantische poster van de band 

Chicago aan de wand. “Mijn Amerikaanse 

schoonmoeder was laatst over en had 

een enorme stapel platen meegenomen. 

Daar zat dus eentje van Chicago bij. Toen 

ik die ging luisteren, dacht ik: oh ja, dit 

hoorde ik vroeger altijd op de achterbank 

van de auto bij mijn ouders. Bij die plaat 

zat deze enorme poster waar de bandle-

den als een soort vreemde collage samen 

in staan. Perfect voor deze muur.” 

KLEERMAKER

Ontspannen laat Tienus zijn studio zien, 

terwijl hij vertelt over de afgelopen maan-

den. Optredens op Pinkpop en Concert At 

Sea, een verhuizing en vooral: de geboor-

te van zijn dochter Venice in april. “Mijn 

zomer stond echt wel in het teken van 

haar komst en natuurlijk die verhuizing: 

dat was best hectisch, maar ik probeer 

altijd relaxt te blijven.”

Hij is inmiddels gepokt en gemazeld in de 

muziekwereld. Eerst als bandlid van Leaf 

en schrijver voor anderen, zoals Anouk, 

Dotan, Duncan Laurence en Kygo. Sinds 

het verschijnen van zijn debuutalbum The 

Legend Of Goldkimono (2022), waarop 

hij reggae, hiphop en pop samenbrengt 

in een aanstekelijke mix, ruimt hij steeds 

meer tijd in voor zijn eigen project. “Voor 

anderen schrijven is een soort kleer-

makerswerk. Je moet de maten van die 

ander weten, wat goed voelt voor iemand 

en wat bij hem of haar past. Schrijven 

voor Goldkimono is heel anders, daar 

probeer ik steeds iets minder bij na te 

denken.”

CREATIE

Niet voor niets heet zijn in september 

verschenen tweede album S.O.O.N. Vanuit 

Los Angeles – waar Tienus een tijdje 

woonde en nog altijd regelmatig komt 

– vlogen songwriters Adam Friedman en 

Rich Jacques in, en uit Duitsland kwam 

Christian Kalla naar zijn Amsterdamse stu-

dio. Tienus weet nog goed dat hij samen 

met Adam aan het titelnummer werkte. 

Even wijst hij naar een hoekje van zijn 

studio, waar ze samen zaten. ‘Het refrein 

was er nog niet helemaal, dus zong ik: 

‘Something, something needs to go here’. 

Terwijl ik dat terugluisterde, voelde ik: dat 

moet ‘something out of nothing’ worden. 

Het voelde als het vinden van een ontbre-

kend puzzelstukje. Dat was precies wat 

we aan het doen waren.’ 

Normaal gesproken is hij kritisch en per-

fectioneert elke track minutieus. Ook nu, 

in de eerste dagen van de opnamen. Tot 

Adam zegt: “Waarom doe je het steeds 

opnieuw? Dat hoeft helemaal niet. Je 

vertelt je verhaal en ik voel het, het hoeft 

niet perfect.” Dat kleine gesprekje blijft in 

zijn hoofd zitten. “Waarom doe ik dat in-

derdaad? Is het nodig om alles perfect te 

hebben of draait muziek om het gevoel? 

Dat laatste natuurlijk! Hoe meer je na-

denkt over alles wat je doet, des te meer 

je verwijderd raakt van jezelf. Muziek gaat 

over jezelf uiten, in plaats van jezelf net 

zo lang bewerken tot het perfect klinkt. 

Door dat inzicht ben ik losser en vrijer 

gaan werken, waardoor mijn sound meer 

organisch is. Op dit album ben ik echt 

mezelf.”

GRACELAND

Makkelijk was dat niet. Want ook bij de 

teksten wilde hij zich laten leiden door 

wat in hem opkwam. “Ik had de tekst ge-

schreven voor wat uiteindelijk het num-

mer Melancholy Rain zou worden, maar 

toen ik dat teruglas, snapte ik er niets van. 

Ik moet toch begrijpen wat ik schrijf, zei 

ik tegen Rich. Daar gingen we vervolgens 

over in gesprek. Is dat echt belangrijk in 

muziek? Een stukje van dat gesprek zit nu 

in het nummer.”

Tienus ontdekte in de weken daarna dat 

veel meer artiesten soms geen flauw 

idee hebben waarom iets ontstaat. “Paul 

Simon is daar een sick voorbeeld van. Hij 

had het zinnetje ‘I’m going to Graceland’ 

ooit in zijn hoofd, maar wist niet waarom. 

Daarop besloot hij naar Graceland te rij-

den. Hij volgde gewoon zijn gevoel en dat 

werd een legendarisch nummer.”

VADER

Sindsdien probeert hij zelf nog beter te 

luisteren naar wat er komt, zonder alles 

te verklaren. Wie naar zijn nieuwe album 

luistert, hoort bijvoorbeeld Wsup With 

Dad, een nummer over zijn vader. “Een 

maatje van mij – Rui Reis Maia – kwam 

met een stukje muziek, waar ik bijna 

automatisch ‘What’s up with dad? What’s 

up with dad?’ overheen ging zingen. Dat 

zinnetje kwam zomaar boven.”

Helemaal verraste hem dat niet, want al 

zijn hele leven vragen mensen aan Tienus 

hoe het met zijn vader gaat. Hij heeft MS, 

ligt regelmatig in het ziekenhuis en zit in 

een rolstoel. “Toen dat zo natuurlijk bij me 
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De titel van Goldkimono’s nieuwste album S.O.O.N. 
(Something Out Of Nothing) weerspiegelt het maakproces. 
“Muziek gaat over jezelf uiten, in plaats van jezelf net zo lang 
bewerken tot het perfect klinkt.”

Door Rianne van der Molen 

Foto’s: Ivo van der Bent 

SPOTLIGHT

GEPOKT 
EN GEMAZELD 



opkwam, dacht ik: dit is een mooi mo-

ment om eens over hem te schrijven.”

Dit najaar zal zijn vader het waarschijn-

lijk voor het eerst horen, wanneer hij 

naar het optreden van Goldkimono in 

TivoliVreden burg komt. “Ik verwacht niet 

dat hij de tekst zal begrijpen, want zijn 

geest is niet meer zo soepel. Maar hij is 

emotioneel ontzettend slim, dus ik weet 

zeker dat hij gaat voelen dat het over hem 

gaat.” Even valt hij stil. “Ja, ik ben eigenlijk 

wel benieuwd naar zijn reactie.”

KRACHT

Ergens hoopt hij dat mensen goed gaan 

luisteren naar zijn teksten, waar hij veel 

tijd in stopt. Dat zijn muziek desondanks 

weleens omschreven wordt als ‘niets aan 

de hand’, vindt hij soms jammer. Want 

ook al lenen zijn klanken zich perfect 

voor een vrolijke picknick op het strand 

met vrienden of een feestje, hij vindt het 

mooi als mensen óók de gelaagdheid 

ervan ontdekken. “Vorig jaar kreeg ik een 

bericht via Instagram. Een jongen vertelde 

dat hij kanker had. Hij luisterde elke dag 

To Tomorrow en visualiseerde dat hij be-

ter werd. Dat gaf hem enorm veel kracht, 

vertelde hij. Als ik dat lees, denk ik: wauw, 

dat is zo powerful. Dat is misschien wel 

de hele bottom line van muziek. Dat je 

op energetisch niveau iets kan beteke-

nen voor een ander. Dat zijn hele mooie 

momenten als artiest.”

Tour:

28-09: Maassilo, Rotterdam

29-09: Oosterpoort, Groningen

30-09: Paradiso, Amsterdam

05-10: Doornroosje, Nijmegen

06-10: Hedon, Zwolle

07-10: TivoliVredenburg (Ronda), Utrecht

08-10: Patronaat, Haarlem

12-10: Nieuwe Nor, Heerlen

13-10: 013, Tilburg

“IK PROBEER 
ALTIJD RELAXT  
TE BLIJVEN”

MUZIEKADVIESBURO ANGELIQUE STEIN

Elk bedrijf heeft een eigen publiek 

en een eigen sfeer. Die sfeer wordt 

mede bepaald door het interieur, de 

bediening – en vaak ook door de 

muziek. Sena Magazine praat met de 

oprichtster van Muziekadviesburo 

Angelique Stein.

Door Jimmy Tigges

Foto: Minke Faber

Nergens is muziek zo belangrijk als bij 

uitvaartdiensten. “Meestal vergeet je 

de toespraken”, zegt Stein, “maar de 

tranen springen weer in je ogen, als 

je een liedje herkent van een uitvaart 

van twintig jaar geleden.” 

Elf jaar na oprichting maken ruim 350 

uitvaartverzorgers gebruik van haar 

diensten. Bij de meeste uitvaartcentra 

kunnen mensen zelf kiezen uit een uit-

gebreid digitaal ‘Muziekboek’, ervaren 

radiovrouw Stein is er voor de lastige 

vragen. “Lekker puzzelen, soms zit 

ik de hele dag te editen.” Problemen 

oplossen, handgeschreven briefjes  

ontcijferen. Iets dat lijkt op All By  

Myself, van Eric Carmen, tussen 

verder alleen maar klassieke stukken, 

blijkt dan de aria Ombra Mai Fu te 

zijn van Händel.

Regelmatig kort ze lange nummers in. 

Of verwijdert ze stukjes die niet van 

toepassing zijn, zoals ‘Maar ik had ook 

wel eens vriendinnen’ uit Liefde Voor 

Later van Herman van Veen of ‘Jij 

gelooft in God’, uit Papa van Stef Bos. 

Als de tekst belangrijk is, adviseert ze 

om een lied niet als uitloopmuziek te 

gebruiken. “Robert Long zingt ‘Dank 

jullie wel dat je m’n vrienden wilden 

zijn’, aan het eind van Liedje Voor Als 

Ik Er Niet Meer Ben. Dat gaat natuur-

lijk verloren als mensen al weglopen.”

Van Ave Maria, waarvan net als van 

Hallelujah diverse uitvoeringen in de 

Uitvaart Top 100 staan, heeft ze zo’n 

vijfhonderd varianten in huis. “Soms 

verleng ik ’m op verzoek.”

Populaire tv-programma’s genereren 

nieuwe uitvaarthits, zoals Grijs door 

Jaap Reesema, uit De Beste Zangers. 

Een lied van Nielson over het verlies 

van een geliefd persoon. “Time To Say 

Goodbye van Andrea Bocelli en Sarah 

Brightman, de nummer 1, hoor je 

daarentegen zelden op radio of tv. Dat 

kennen mensen van eerdere uitvaar-

ten, denk ik.”

Voor Stein geldt: hoe obscuurder de 

vraag, des te leuker de zoektocht. 

“Voor een muzieknerd is dat gewel-

dig. Er zijn geen regels meer in de 

uitvaart, je kunt het helemaal naar je 

hand zetten. Laatst vroeg iemand naar 

een lied van Liselore Gerritsen. Dat 

is nergens te vinden, maar ik had ’m 

zelf gewoon in de kast staan. Ik ben in 

1985 begonnen bij de radio en heb een 

groot netwerk, maar ook veel op cd en 

vinyl.”

Niets is haar te gek, maar dat het 

publiek onrustig wordt van zes ‘piep-

knarsknorjazz’-stukken van elk zeven 

minuten ondervond ze ooit zelf - als 

technicus - aan den lijve. En bij ver-

zoeken als ‘Oh darling, when we are 

together, I kiss you te pletter’ denkt 

ze wel ‘Hè, gaat dat bij een uitvaart 

gedraaid worden?’. “Ik geef colleges 

op een uitvaartopleiding. Dan zeg ik 

altijd: je kan alles draaien, maar als 

het een afwijkend ‘raar’ nummer is, 

vertel er dan vooraf iets over. Niet alle 

genodigden kennen de aanleiding of 

anekdote.”

www.angeliquestein.nl

DE WAARDE VAN MUZIEK

“ALS HET EEN AFWIJKEND ‘RAAR’ NUMMER IS,  
VERTEL ER DAN VOORAF IETS OVER”
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TEIS SEMEY (30) IS GITARIST

HOE IS HET MET AL JE PROJECTEN?

WAT DOE JE ZOAL?

Ik componeer muziek en speel in bandjes, 

en ik ben voortdurend op zoek naar crea-

tieve ruimte in mijn hoofd. Ik maak jazz, 

maar ook punk en alle andere soorten mu-

ziek die me aanspreken. Ik speelde zowel 

op het North Sea Jazz Festival als in kleine 

zaaltjes. Mijn recept is simpel: laat je niet 

teveel afleiden, schrijf af en toe poëzie, 

maak mooie liedjes. 

IS DAT IDEAAL?

Deze vorm is voor mij ideaal, maar hij 

hoeft natuurlijk niet voor iedereen te 

werken. Voor mij geldt dat ik steeds met 

creëren bezig wil zijn, omdat ik bang ben 

anders het contact met muziek te verlie-

zen. Creatief zijn, je creatief voelen, is hard 

werken. Als ik het contact verlies, stomp ik 

af. Dan hoor ik iets moois, maar raakt het 

me niet. 

DUS JE OEFENT OM STEEDS GERAAKT TE 

WORDEN?

Ik volg mijn eigen flow. Als ik dat zo 

oprecht mogelijk doe, komt het goed, dat 

geloof ik. Toen ik veertien was, realiseerde 

ik me: als ik nu tien jaar lang heel hard 

gitaar blijf oefenen en muziek blijf maken, 

dan kan ik tegen mijn vijfentwintigste heel 

wat. 

Door Jowi Schmitz   

Foto: Minke Faber
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 HOE DOET 
IE HET? 

• Hoogste jaaromzet: €40.000. Het gaat steeds iets omhoog, maar niet in een rechte lijn

• Laagste jaaromzet: €5.000, tijdens mijn studie

• Kosten voor je beroepspraktijk: Zo’n €1.500 per maand, ik zou het terug kunnen 

brengen naar iets van €1.000, maar niet veel minder. Die kosten bestaan uit huur, een 

auto, uit materiaal natuurlijk, en uit het zakelijke deel van mijn werk, het organiseren 

van shows, en het praten met mensen die me daarbij helpen

• Grootste uitspatting dit jaar: Ik ben naar Los Angeles en naar Brazilië geweest, om 

in totaal twee maanden muziek te maken. Oh ja, ik kocht ook voor €400 een best wel 

slechte gitaar

teissemeymusic.com - Instagram: @teissemey

EN DAT WERKTE. 

Tot nu toe werkt het. Ik kwam uit Dene-

marken naar Nederland voor het conser-

vatorium, maar het duurde even voor ik 

aardde. Nederlanders laten je niet zomaar 

toe in hun leven. Hun leven is snel, hun 

vertrouwen is juist langzaam. Inmiddels 

voel ik me hier thuis.

ALS GELD NIET UITMAAKTE, WAT ZOU JE 

DAN HET LIEFSTE DOEN?

Geld kan me niet schelen. Misschien klinkt 

dat stom, maar persoonlijk maakt het me 

echt niet uit. Als ik het heb, dan gebruik ik 

het. Ik vind het ook leuk om geld te delen. 

Ik stuur geen tikkies aan mijn vrienden.

DOE JE OOK KLUSSEN BUITEN DE MUZIEK? 

Ik schrijf gedichten, liedteksten, ik maak 

zelf het design voor mijn cd’s. Ik maak 

ook mijn eigen muziekvideo’s. Dat is echt 

niet zo moeilijk. Je hebt misschien niet de 

superkwaliteit van een professional, maar 

wel de personal touch van de maker.

HOE INVESTEER JE IN JE CARRIÈRE? 

Ik neem ‘spelen’ serieus; ik ga nooit op va-

kantie. Ik ga naar plekken waar ik optreed, 

die tickets betaal ik dikwijls zelf, net als 

de tickets van mijn band. Eigenlijk gaat al 

mijn geld naar kunst en muziek.  

HOE DENK JE OVER NABURIG 

RECHT? HEB JE ER OOK WAT AAN? 

Het is fantastisch dat het be-

staat; het is al zo moeilijk om aan 

streams iets te verdienen. Zo’n 

ondersteuning is en blijft 

belangrijk. 

WAAR LOOP JE TEGENAAN?

Wat me opvalt is dat concertzalen niet erg 

samenwerken, terwijl dat zo logisch lijkt. 

Bij een betere samenwerking kunnen de 

zalen onderling afstemmen wie wanneer 

speelt, je kunt zelfs de afstanden in de ga-

ten houden die een artiest moet afleggen, 

wat weer duurzamer zou zijn. Het zou het 

muzikale ecosysteem enorm helpen; een 

programmeur weet dat er elke maand geld 

op zijn rekening staat, voor een saxofonist 

kan het zo zijn dat hij deze maand zijn sax 

moest repareren en dus achterloopt met 

de huur. De kloof is groot. 

Het hoeft ook niet ingewikkeld; ik stel me 

een whatsappgroep vol program-

meurs voor. Iedereen maakt 

een eigen 

verlang-

lijstje 

en dat 

stem je 

dan onderling op elkaar af. Op die manier 

kun je ook onderling reiskosten delen, 

naar elkaar doorverwijzen. Het zou zowel 

het publiek als de artiest enorm kunnen 

helpen. 

WAT IS JE GEHEIM?

Ik kan keihard werken, ik hou daar ook 

van, en omdat ik keihard werk, komt er 

altijd nieuwe muziek uit mij. Beetje een 

kip/ei-verhaal. 

WAAR DOE JE HET VOOR? 

Het feit dat er publiek komt kijken, maakt 

dat ik kan spelen. Daar ben ik dank-

baar voor. Maar er is nooit een moment 

geweest dat de mensen juichten en ik 

dacht: daar doe ik het voor. Er is ook nooit 

een moment dat het publiek niet juichte 

en dat ik me rot voelde, trouwens. Waar 

het me wel om gaat, is lastiger 

te benoemen. Het is misschien 

al best radicaal om in deze tijd 

te kiezen voor je wat je echt wil 

doen, om niet te luisteren naar wat 

de maatschappij van je wil. Ik geef niet 

om mijlpalen. Ik leef elke dag de vraag 

hoe je kunstenaar kunt zijn. Dit is wat ik 

tot nu toe heb ontdekt: het gaat om delen. 

Het gaat om mooie dingen horen, en daar 

mooie dingen aan toevoegen. Dat maakt 

gelukkig. 



Barnier Geerling kan wel het één en 

ander vertellen over de menselijke 

stem. In de eerste plaats omdat naar 

die van hem al jarenlang veel vraag  

is. Als stemacteur/voice-over heeft  

hij al duizenden bedrijfsvideo’s, 

animatie series en commercials inge-

sproken. Ook leert hij het professio-

neel inspreken aan anderen, met zijn 

bedrijf Stemacteren.nl. Maar die  

authentieke, menselijke stem staat 

onder druk. De computergegeneerde 

stem, gemaakt met kunstmatige  

intelligentie, dreigt volgens steeds 

meer berichten de menselijke stem 

overbodig te maken.

Laat Geerling daar nu ook veel vanaf 

weten. In 2020 richtte hij Daisys op, 

een bedrijf dat zich juist richt op 

de niet-menselijke stem. “We cre-

eren spraaktechnologie waarmee 

we stemmen genereren die niet echt 

bestaan, maar wel klinken als echte 

mensen, met emotie. Die stemmen kun 

je vervolgens realtime aanpassen, met 

sliders en knoppen. De toonhoogte, de 

expressie, het tempo: dat kun je alle-

maal laten klinken zoals jij het wilt. 

Daarmee maak je dus volledig nieuwe 

stemmen, geen klonen van bestaande 

stemmen.”

BIJ DE GRATIE VAN DATA

Stemmen klonen, converteren of cre-

eren: daar zit nogal een groot verschil 

tussen, benadrukt Geerling. “Een term 

als ‘kunstmatige intelligentie’ of ‘AI’ is 

algemeen en nietszeggend. Roepen dat 

AI inherent gevaarlijk is, dat is net zo-

iets als beweren dat alle Duitsers fout 

waren in de oorlog. Het gaat erom wat 

die AI precies doet. Het klonen, het na-

bootsen van een stem dus, is bijvoor-

beeld vrij eenvoudig. Denk aan text to 

speech, dat zit al heel lang in compu-

ters. Je typt een tekst in, drukt op een 

knop en dan komt er een gesproken 

boodschap uit. Heel lang werd dat met 

een soort synthesizers gemaakt, maar 

nu gebruiken we daar neurale netwer-

ken voor. Dat moet je zien als een hoop 

hersenen die je kennis laat maken met 

zowel tekst als audio.”

“Ik voer als tekst bijvoorbeeld “hallo, 

hoe gaat het?” in en spreek hetzelfde 

in als audio. Je hoopt dat je daarna 

diezelfde zin hóórt als je het weer in-

typt. Maar grote kans dat de computer 

eerst ruis levert, daarna misschien 

gebrabbel. Elke keer dat het niet goed 

is, stuur je het terug. Net zo lang tot 

je de zin “hallo, hoe gaat het?” terug 

hoort komen. Als je dat allemaal met 

de hand zou moeten doen, zou het  

extreem lang duren. Maar met machine 

learning kan dat juist heel erg snel. 

Alles wat zo’n neuraal netwerk je dus 

kan laten horen, bestaat bij de gratie 

van alle data die je erin hebt gestopt.”

Zo kon het gebeuren dat we eerder dit 

jaar opeens ‘nieuwe muziek’ van Drake 

en The Weeknd hoorden. Hun stemmen 

leken levensecht, terwijl de heren het 

nooit ingezongen hebben. “Dat doe je 

door eerst een bestaand model te trai-

nen met duizenden uren aan muziek 

die lijkt op die van The Weekend en 

Drake. Vervolgens ga je dat finetunen, 

met alleen hun stemmen. Daarna kan 

het model alles laten klinken als die 

artiesten.”

ZINGEN ALS FRANS BAUER

Een andere techniek die nu veel ge-

bruikt wordt, is voice conversion. Dat 

zie je in filmpjes die nu rondgaan op 

social media: een YouTuber praat of 

zingt in beeld, maar klinkt als Donald 

Trump of een (zingende) Frans Bauer. 

“Daar kreeg ik wel de rillingen van”, 

zegt de AI-kenner. “Om dat mogelijk te 

maken, wordt een AI-model getraind 

met data van je eigen stem en die van 

een bekend persoon. Daarna stop je 

jouw stem erin, en komt die bekende 

stem eruit.”

Hij verwacht dat we dit veel terug 

gaan zien in onder meer de muziek-

industrie, maar is niet blij met voice 

conversion: “Ik heb grote bezwaren 

tegen het vrijgeven van die technologie 

op grote schaal. Het is gevaarlijk,  

ook omdat je mensen ermee voor de 

gek kunt houden. Tegelijkertijd vrees 

ik dat het niet te stoppen is. Met  

mijn bedrijf zijn we nu bezig een wa-

termerk te ontwikkelen, waardoor het 

mogelijk wordt om vast te stellen of 

het om een echte stem gaat, of een AI-

stem. Dat is het belangrijkste dat wij 

als mens nu kunnen weten: is dit echt 

of niet echt?”

PASSIEF INKOMEN

Wat Barnier Geerling betreft, moeten 

muzieklabels zich niet verzetten tegen 

de nieuwe mogelijkheden die AI biedt, 

maar ze juist omarmen. Hetzelfde geldt 

voor muzikanten: “Over twee tot  

drie jaar verwacht ik dat we al AI- 

gegenereerde muziek kunnen maken 

op hetzelfde niveau als de mens  

dat kan. Het gaat echt heel snel nu.  

Als technologie er eenmaal is, is het 

niet meer te stoppen. Dus laten we  

dan in vredesnaam kijken naar een 

oplossing die iets goeds doet voor  

artiesten. Het is terecht dat muzikan-

ten zich zorgen maken over stem-

klonen die zonder hun toestemming 

gemaakt worden. Maar met dezelfde 

technologie kunnen ze een passief 

inkomen gaan genereren, door bijvoor-

beeld een licentievergoeding te vragen 

voor het gebruik van hun stem in nieu-

we muziek. Als je puur naar geld kijkt, 

kan dat een heel sterk vliegwieleffect 

opleveren.”

Maak jij zelf al muziek met behulp 

van AI, of helpt AI je bij je werk als 

muziekproducent? Laat het ons weten 

via magazine@sena.nl.

“ALS TECHNOLOGIE 
ER EENMAAL IS, IS HET 
NIET MEER TE STOPPEN”
Wat als je een computergegeneerde (zang)stem niet meer kunt onderscheiden van een echte? 

En kun je voorkomen dat je eigen stem digitaal ‘gekloond’ wordt? Met de opkomst van artificial 

intelligence zijn dat geen hypothetische vragen meer, maar al (bijna) realiteit.

Door Olivier de Neve 

Foto: Minke Faber

“IK HEB GROTE BEZWAREN 
TEGEN HET VRIJGEVEN 

VAN DIE TECHNOLOGIE OP 
GROTE SCHAAL”
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SENA MAAKT MOGELIJK Altijd een opwindend moment: je 

nieuwe plaat voor het eerst in je handen 

hebben. Zeker als het vinyl betreft. “Hij 

is precies geworden wat ik ervan had 

gehoopt, misschien wel mooier en 

beter”, zegt Jeanne Rouwendaal. Ze kan 

er heel lang naar kijken.

Alles Anders, naar een tekstfragment 

uit een van de nummers, is een 

toepasselijke titel voor de opvolger 

van het debuutalbum uit 2021. “We 

wilden laten zien dat we weer een 

stap verder zijn. We focussen op een 

continue en constante groei, dat gaat 

langzaam en gestaag. Het contrast 

met de vorige plaat is niet héél groot, 

maar ik merk het verschil wel in de 

songwriting, uitwerking en productie. 

De hele vormgeving is totaal anders. 

We wilden ook visueel een stap maken. 

Het team is gegroeid, het is allemaal wat 

professioneler.”

De inmiddels ervaren liedjesschrijfster 

ging dit keer conceptueel te werk. “Ons 

eerste album was gebaseerd op een 

ideale setlist van al bestaande liedjes, 

op grond van wat het meeste aansloeg 

bij het publiek. Nu moest dat album 

echt nog geschreven worden. Voor zo’n 

tweede plaat is de periode ineens veel 

korter, moet je gerichter gaan schrijven. 

Ik heb geprobeerd te kijken naar wat de 

liedjes samen zouden moeten zeggen, 

wat ze zouden moeten representeren.” 

PERSOONLIJKE GROEI

Dat de nieuwe drummer Dan Huijser 

over een eigen studio beschikt, bood de 

mogelijkheid om verschillende versies 

uit te proberen, alvorens een liedje aan 

het productieproces te onderwerpen. 

“De nieuwe nummers konden in 

coronatijd niet live gespeeld worden 

en nu moeten we gaan ontdekken: hoe 

willen we ze live gaan overbrengen? 

Het hele proces is dus veranderd. Laten 

we ze precies klinken als op de plaat 

of steken we dat anders in? Daar gaat 

best veel tijd in zitten. Hoe laten we 

de nummers in elkaar overlopen, hoe 

gaan we werken met licht en decor? De 

najaarstour wordt wel een belangrijke 

volgende stap.” 

Jeanne draagt nog steeds de basis van 

de liedjes aan. “Het begint vaak met een 

gitaar. Ik schrijf de tekst, de melodie 

en de akkoorden. In de studio van Dan 

gaan we uitpluizen hoe dat als WIES kan 

klinken. Er zit wel een skelet in, maar 

soms wordt dat heel anders dan ik had 

bedacht. Zelf zit ik natuurlijk ook in dat 

proces.”

Last van een writer’s block heeft ze 

niet. “Ik kan altijd iets vinden om over 

te schrijven, maar er is wel wat reuring 

nodig. Ik heb dus minder geschreven 

in coronatijd, maar maakte wel 

persoonlijke groei door. Wanneer dat 

podium wegvalt, moet je ontdekken 

wie of wat je daarbuiten bent. Dat 

inspireerde mij om mijzelf onder de loep 

te nemen en dat neem je weer mee in 

de liedjes. De single Voor De Gek is daar 

een goed voorbeeld van.” 

WELKOME STEUN

De Upstream: Music-subsidie kwam 

goed van pas. “We werkten er allemaal 

twee, drie dagen in de week naast. 

Dankzij die subsidie konden we dat 

terugschroeven naar een à twee dagen, 

waardoor meer tijd overbleef voor WIES. 

We zitten nu minimaal twee dagen per 

week in de studio van Dan. En het team 

dat, zeker rondom optredens, vanaf het 

begin met ons meegroeit, kunnen we 

nu meer betalen dan voorheen. Dat is 

erg fijn.”

Het trio, met als derde lid bassist Tobias 

Kolk, draait op eigen spaarcenten, 

waarvan er altijd te weinig zijn. “Met een 

groter budget kun je niet alleen die plaat 

opnemen, maar ook goede marketing 

genereren. En een nieuwe videoclip 

laten maken door een filmregisseur die 

we daarin bewust wilden vrijlaten.”

In hoeverre de financiële steun zich 

gaat uitbetalen in meer vraag naar 

plaat en band, is afwachten. “We zitten 

nog midden in het proces. Pas als hij 

uitkomt, op 27 oktober, kunnen we echt 

zien wat de plaat doet. We staan wel in 

grotere zalen tijdens onze najaarstour.”

Ze ziet uit naar wat komen gaat. “Ik 

hoop dat we een mooi festivalseizoen 

2024 tegemoet gaan met dit album. 

Onze ambitie is steady doorgaan met 

waarmee we bezig zijn. Blijven groeien. 

En dit nog heel lang kunnen blijven 

doen vooral.”

Door Jimmy Tigges 

Foto: Minke Faber

Professionele muzikanten 
kunnen voor de ontwikkeling 
in hun carrière financiële 
steun aanvragen bij 
Upstream: Music van het 
Fonds Podiumkunsten en 
Sena. Wie zijn die artiesten 
en wat hebben ze eraan? 
We vragen het zangeres en 
liedjesschrijfster Jeanne 
Rouwendaal van WIES.
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“DE NAJAARSTOUR 
WORDT EEN BELANGRIJKE 
VOLGENDE STAP”



Ze kan het zich nog precies herinneren: 

het was een ouderwets koffertje met een 

bordeauxrode, fluwelen binnenkant. Le-

den van de plaatselijke fanfare in Haaften 

(Gelderland) waren bij haar basisschool 

op bezoek en hadden het meegenomen. 

Wie van de kinderen had interesse om 

te gaan oefenen? De negenjarige Maite 

Hontelé stak haar vinger op.

“Ik weet niet of het liefde op het eerste 

gezicht was, want de trompet is wel een 

heel uitdagend instrument om mee te 

beginnen”, blikt Hontelé 34 jaar later 

terug. Toch ging ze aan de slag met de 

trompet in het oude koffertje. Ze was een 

gedisciplineerd kind, elke dag een beetje 

oefenen. Ook kreeg ze les van de fanfare 

en speelde ze mee in het plaatselijke 

jeugdorkest. Direct verliefd of niet: Hon-

telé en haar trompet groeiden zeker naar 

elkaar toe.

ONTNUCHTERENDE ERVARING

Haar muzikale opvoeding zal daarbij ge-

holpen hebben. Opa André Hontelé was 

pianist, componist en schreef lesboeken 

over muziek, maar ook haar vader zorgde 

voor de nodige muzikale inspiratie. “Hij 

speelt piano, flamencogitaar en veel per-

cussie. Ook gewoon op tafel: er was altijd 

ritme in huis.”

Via onder meer de platencollectie van 

haar ouders raakte ze al jong in de ban 

van de salsa. Niet bepaald de muziek die 

je associeert met een gemiddeld Gelders 

fanfareorkest, dus zocht ze daarvoor op 

haar veertiende andere inspiratiebronnen. 

“Ik kwam in Utrecht bij een salsawork-

shop van Stan Lokhin terecht. Dat was 

een trompettist, componist en arrangeur 

die erg groot was in de Surinaamse ge-

meenschap. Daar speelde ik waanzinnige 

arrangementen, waarbij ik echt geleerd 

heb wat latin spelen inhoudt. Toen groei-

de ook de zin om er meer mee te gaan 

doen. Zo heb ik uiteindelijk toelating bij 

het Rotterdams conservatorium gedaan, 

daar kon je specifiek wereldmuziek stu-

deren.”

Het werd in eerste instantie een ont-

nuchterende ervaring voor Hontelé: 

“Op de middelbare school had ik nog 

bovengemiddeld veel talent, maar op het 

conservatorium ben je gewoon één van 

de velen. Ik voelde me daar best verloren. 

Je kon latin studeren als bassist, percus-

sionist, zanger, noem het maar op, maar 

niet als blazer. Dat vond ik stom, want het 

genre heeft een heel eigen vocabulaire. 

Alles draait om de clave, het ritmische 

concept van de latin. Dat is mijn grond, 

daar kan ik als trompettist op bouwen. 

Toen heb ik een brief geschreven naar het 

hoofd van het conservatorium en heb ik 

ze weten te overtuigen om voor mij een 

op maat gemaakte opleiding te maken.”

Na het afronden van het conservatorium 

ging het haar voor de wind. Ze speelde 

in verschillende formaties, de optredens 

stroomden binnen. Maar toch ging er iets 

aan haar knagen. “Ik verdiende mijn geld 

vooral in de Nederlandse muziekscene. 

Soms in het theater, soms op feesten, 

maar ook op plekken waar je eigenlijk 

niet wilt zijn: partycentra om vier uur ’s 

nachts, of bruiloften waar ze tropische 

muziek willen horen. Dat had ik echt wel 

gezien op een gegeven moment”, legt ze 

uit. Hontelé startte een Minor Kunst en 

Zaken aan de Leidsche Universiteit, om 

ook de zakelijke kant van de muziek te 

doorgronden. Het leidde in 2008 tot een 

sprong in het diepe. Ze vertrok naar het 

Colombiaanse Medellín, voor de muziek 

én de liefde.

VEREN IN JE REET

“De eerste paar jaar in Colombia voelden 

heel idyllisch, met een hele vriendelijke 

bevolking, heerlijk weer en prachtige na-

tuur. Mijn toenmalige vriend was produ-

cer en zijn muziekstudio zat om de hoek. 

Ik kon daar mijn bandgeluid ontwikke-

len, heel veel spelen en uiteindelijk vijf 

albums opnemen. Twee daarvan werden 

genomineerd voor een Latin Grammy. 

Maar gaandeweg verloor ik mezelf daarin. 

Ik was veel in de media te zien en draaide 

steeds hetzelfde verhaal af over wie ik 

was en hoe ik trompet speelde. Ook werd 

TERUG 
OP HET PODIUM
Salsatrompettiste Maite Hontelé was zichzelf verloren. Ze was een 

superster in Colombia, had meerdere Latin Grammy-nominaties op zak, 

maar kon het spelen niet meer opbrengen. Terug in Nederland koos ze voor 

een bestaan buiten het podium. Tot dit jaar opeens de telefoon ging. 

MAITE 
HONTELÉ

Door Olivier de Neve

Foto’s: Martijn Gijsbertsen
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ik steeds meer herkend op straat. Dan 

stonden mensen trillend als een rietje te 

vragen of ze met me op de foto mochten. 

Allemaal veren in je reet natuurlijk, maar 

het is niet zo gezond. Ik ben een nuchte-

re Hollandse dame en vond die adoratie 

moeilijk. Ik ben gewoon Maite, heb mijn 

pad gevolgd en nu sta ik hier.”

Niet alleen ernaast, maar ook óp het 

podium slaat haar gevoel om. “Ik ben een 

podiumbeest, maar ik weet nog dat ik 

tijdens een tour in Venezuela tussen het 

juichende publiek door liep en dacht: “Ik 

ben niet meer mezelf, ik ben nu theater 

aan het spelen.” Ik had chronische hyper-

ventilatie, kreeg hartkloppingen. Toen 

heb ik tegen mijn manager gezegd dat er 

iets helemaal mis was. Daarna heb ik nog 

geprobeerd minder partijen te spelen op 

het podium, maar ook dat hielp niet. En 

de trompet is een ‘alles of niets’-instru-

ment. Daar moet je elke dag bevlogen op 

blijven studeren.”

Het leidde tot wederom een rigoureus 

besluit in 2018: weg uit Colombia, ze hing 

de trompet aan de wilgen. Ze ging aan de 

slag als programmeur bij het Nijmeegse 

festival Music Meeting, later werd ze er 

artistiek leider. Maar zelf optreden? Dat 

deed ze niet meer.

MÓÓI SPELEN

Tot eerder dit jaar de telefoon ging. Het 

was Cees Gog, producent en orkest-

manager van het Nationaal Jeugd 

Jazz Orkest (NJJO), dat mede moge-

lijk gemaakt wordt door bijdragen van 

Sena Performers en Producenten. “Hij 

zoekt elke twee jaar naar een bijzondere 

artistiek leider die het orkest, met twintig 

jonge jazztalenten, een nieuwe draai kan 

geven. Hij vroeg me of ik leiding wilde ge-

ven aan het orkest, en dat het te gek zou 

zijn als ik zelf ook mee zou spelen. Dat 

heb ik even laten bezinken. Ik kwam tot 

de conclusie dat het eigenlijk de perfecte 

manier is om het, heel vrijblijvend, weer 

te proberen op het podium. Op bugel dit 

keer, in plaats van trompet. Maar het be-

langrijkste: het orkest is de ster, het moet 

niet de Maite Hontelé Show worden.”

De ‘comeback’ van Hontelé draait om de 

mambo, inclusief stukken die speciaal 

voor het orkest zijn geschreven. “Ik heb 

componisten uit New York, Colombia 

en Cuba gevraagd, maar ook onze eigen 

Willem Friede en Randal Corsen. En heel 

bijzonder: Philip Lassiter, de trompettist 

van Prince, heeft een mambo-funkstuk 

geschreven voor het orkest.”

Naast het repeteren praat ze veel met 

de jonge orkestleden over haar ervarin-

gen in de muziek. “We hebben het veel 

over hoe je jezelf kunt zijn en vooral ook 

blijven. Het gaat in de muziek vaak over 

of je bijvoorbeeld die te gekke bebop-lick 

kunt spelen. Maar ik durf nu pas, na al die 

jaren, eerlijk te zeggen: ik ben geen mu-

zikant die het moet hebben van virtuoos 

spelen, hoog en snel. Dat interesseert me 

helemaal geen bal. Ik wil gewoon móói 

spelen. Om het over die kwetsbaarheden 

met elkaar te hebben, meteen al in zo’n 

groep… dat vind ik nu al een hoogtepunt.”

Het NJJO met artistiek leider Maite Hontelé 

speelt de komende maanden nog in onder 

andere Rotterdam, Zaandam, Utrecht en Den 

Haag. Voor meer informatie: www.njjo.nl
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“HET ORKEST IS DE STER, 
HET MOET NIET DE MAITE 
HONTELÉ SHOW WORDEN”

EIGENLIJK ZOUDEN ALLE VERGOEDINGEN AAN 
ARTIESTEN EN SESSIEMUZIKANTEN VOLLEDIG 
VIA SENA MOETEN VERLOPEN

COLUMN HENK WESTBROEK

Foto: Sander Heezen

Een journalist van de Volkskrant 

mocht onlangs een reisje maken naar 

het Zweedse hoofdkwartier van Spo-

tify. Met bewondering schreef hij dat 

daar tijdens de etenspauze gedanst 

wordt door het personeel. Kom daar 

bij 3FM of de Volkskrant maar eens 

om, was de stilzwijgende boodschap. 

Spotify bleek naast een fijn bedrijf 

voor de werknemers ook een superfijn 

bedrijf voor artiesten te zijn, mocht de 

directeur juichend vertellen. Omdat ar-

tiesten dankzij dit bedrijf zowel roem 

als rijkdom vergaren. In een kadertje 

bij het artikel van 2 pagina’s mocht 

de manager van onze eigen Froukje 

uitleggen dat Froukje heel veel, zo 

niet alles aan dit swingende bedrijf te 

danken heeft. Twee andere artiesten 

mochten vervolgens een korte kritische 

noot formuleren. Wie? Dat weet ik niet, 

want uit angst om niet meer in afspeel-

lijsten te komen, durfden ze alleen 

maar anoniem te zeggen dat Spotify 

artiesten met een fooi afscheept en 

sommige artiesten meer in het zonne-

tje zet dan andere. Dat laatste kan ik 

vanuit de muzikale schaduw beamen. 

Het eerste klopt niet. Spotify betaalt 

namelijk uitsluitend aan artiesten die 

in eigen beheer muziek uitbrengen een 

vergoeding. In alle andere gevallen be-

talen ze niet aan de artiesten, maar aan 

de platenmaatschappij van die arties-

ten. Die platenmaatschappijen moeten 

de artiesten vervolgens doorbetalen 

waar ze volgens hun contract recht op 

hebben. Dat kan 5% van het Spo-

tify-geld zijn, maar ook 50%. Waarbij 

de vuistregel vanzelfsprekend is dat de 

contracten van beroemde artiesten be-

ter zijn dan die van minder beroemde. 

Neem maar gerust aan dat The Rolling 

Stones en Beyoncé blijer zullen zijn 

met hun Spotify-percentage dan de 

mindere goden. De sessiemuzikanten 

die door artiesten ingehuurd zijn om 

te drummen, viool te spelen of wat 

dan ook, krijgen in veel gevallen nul 

komma niks. Als ze geen overeenkomst 

hebben met de platenmaatschappij, 

hebben ze vette pech gehad.

Spotify is - net als haar concurrenten 

die dezelfde dienst verlenen - in es-

sentie een jukebox. Staat een jukebox 

in een café, dan wordt via Sena een 

vergoeding betaald aan de hoofdartiest  

en ook nog iets aan eventuele sessie-

muzikanten. Groot of klein, iedere 

artiest ontvangt per gespeeld nummer 

dezelfde minutenwaarde. Of even 

weinig als u dat liever hoort. Eigenlijk 

zouden – uit naam van een eerlijke 

verdeling – alle vergoedingen aan 

artiesten en sessiemuzikanten 

volledig via Sena moeten  

verlopen.

In België is een eerste stap 

in de goede richting gezet. 

Daar is onlangs een wet 

aangenomen die voor-

schrijft dat streaming-

diensten via het verplichte 

collectieve beheer (de Bel-

gische Sena) aan artiesten 

en ingehuurde muzikanten, 

naast de vergoeding die ze 

via de platenmaatschap-

pijen krijgen, nog een extra 

vergoeding moeten betalen. Hoe hoog 

die extra vergoeding is, wordt nog uit-

gevogeld. Maar zeker is dat straks ar-

tiesten en sessiemuzikanten op Neder-

landse platen die in België beluisterd 

zijn, vanuit ons buurland een extraatje 

voor hun werk zullen ontvangen dat 

ze in Nederland niet gegund is. Tenzij 

onze nieuwe regering na de verkiezin-

gen besluit om een soortgelijke wet aan 

te nemen. De verkiezingsprogramma’s 

worden op dit moment geschreven dus 

mocht je toevallig lid van een partij 

zijn, of iemand kennen die daar wat 

in de melk te brokkelen heeft: twijfel 

niet. Laat ze denken aan België!

BELGIË GIDSLAND   



KLASSIEK

Begin jaren tachtig. De VPRO 

zendt Der Ring des Nibelungen uit, 

het visionaire operavierluik van Ri-

chard Wagner. In Nijmegen, op de 

slaapkamer van zijn ouders, zit de 

adolescent Marc Pantus met zijn 

neus op de buis. Afgelopen zomer, 

in Berg en Dal nabij Nijmegen, or-

ganiseerde hij zijn eerste Wagner-

4Daagse. Met slechts drie zangers, 

toetsen en basgitaar voerde hij de 

derde acte op van Wagners weel-

derige opera Parsifal. ‘Geweldig 

bedacht, geweldig uitgevoerd’, 

vond het dagblad Trouw.

Heel het klassieke wereldje weet: 

voor een stoot creativiteit moet je 

bij Marc Pantus (58) zijn. Misschien 

speelt mee dat de bas-bariton 

en regisseur zijn leven begon als 

beeldend kunstenaar. “Ik heb de 

Rietveld Academie in Amsterdam 

gedaan. Pas op m’n twintigste nam 

ik mijn eerste zangles. Toen het 

volgens mijn juf té goed ging om 

er niks mee te doen, ging ik naar 

het conservatorium. Ik was 24.”

Pantus had zijn papiertje nog 

niet, of hij zong al in het koor van 

De Nationale Opera. “Maar na 

anderhalf jaar dacht ik: dit is te 

makkelijk. Ik wilde vooraan staan, 

misschien zelfs solist worden. Voor 

veel zangers is dat een moeilijke 

stap, je begint zonder de zekerheid 

van een vast inkomen. Maar vanuit 

de beeldende kunst had ik allang 

leren leven met dreigende armoe.”

Pantus dook in het circuit waar 

menig zanger een halve jaaromzet, 

of meer, verdient: optreden als 

solist in de Matthäus-Passion van 

Bach, of de Messiah van Händel. 

“Gaandeweg realiseerde ik me 

dat ik iets miste: opera. Acteren 

is een grote liefde, ik vind het fijn 

om op het toneel te staan. Maar 

omdat ik een hekel heb aan het 

auditiecircus van operahuizen, zat 

er maar één ding op: zelf maker 

worden.” Pantus richtte zijn eigen 

gezelschap op: i piccoli holandesi. 

Hij zette zijn eerste stappen als 

regisseur en werd in die hoeda-

nigheid steeds vaker gevraagd 

door anderen. Maar hij verdiende 

soms geen cent. “Iemand zei ooit: 

geef je portemonnee niet aan een 

kunstenaar, want die maakt alles 

op aan zijn kunst. Zo ben ik ook. 

In mijn eigen projecten kwam het 

voor dat ik twee jaar had gewerkt 

en er niets aan overhield. Alles 

deed ik zelf, van plannen maken en 

subsidies regelen tot de financiën 

en de administratie. Oervervelend 

werk, ik deed het ook alleen voor 

ideeën waarin ik écht geloofde. 

Nu, bij de Wagner4Daagse, heb ik 

voor het eerst hulp ingehuurd. We 

hebben gelukkig genoeg kaartjes 

verkocht om zelfs mij te kunnen 

betalen.”

Begin bescheiden, is zijn advies 

aan jonge makers. “Zet niet met 

veel bombarie iets in de markt 

waaraan geen behoefte is. Ik ge-

loof in klein beginnen en dan maar 

zien waar het schip strandt. Betrek 

er verder mensen bij met wie je 

prettig samenwerkt. Het geeft 

een ongelooflijke energie als je bij 

repetities en optredens met elkaar 

een fijne tijd hebt. Gouden tip: doe 

iets waar je gelukkig van wordt. En 

sta jezelf altijd toe te spelen.”

Door Guido van Oorschot  Foto: Merlijn Doomernik

Marc Pantus werd opgeleid tot beeldend kunstenaar. Tegenwoordig is hij een 

opmerkelijke operazanger en regisseur. Hoe voltrok zich die metamorfose? 

Aartscreatief
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Eigenlijk zou Drs. P bij elke veerdienst 

moeten worden geëerd. Dat stelt voor-

zitter Vic van de Reijt van het Heen- 

en Weerschap, de erfgoedbeheerders 

van de als Heinz Polzer (1919-2015) 

geboren tekstdichter. Hij zei het bij 

de onthulling van twee bordjes bij het 

veer over de Nederrijn bij Amerongen, 

in 2019. Bordjes met strofen uit het on-

volprezen meesterwerkje Veerpont van 

de doctorandus uit 1973, ook bekend 

als Heen En Weer.

‘We zijn hier aan de oever van een 

machtige rivier’, luidt de openingszin 

op het bordje aan de wal, ‘de andere 

oever is daarginds, en deze hier is hier.’ 

Couplet twee, bezien vanuit schippers-

perspectief, is te lezen op de boot: ‘Ik 

breng de mensen heen, ik breng weer 

anderen terug / Mijn pont is als het 

ware ongeveer een soort van brug’. 

Volgens initiatiefnemer Harry Ruijs 

van Dorpsnetwerk Amerongen waren 

de borden nog niet geplaatst, of de 

eerste gebruikers pakten hun mobiel 

om ze te fotograferen. “Schipper Geer 

en ik zeiden al tegen elkaar dat het 

een succes zou worden. Het is heel 

fraai. Ook Geer vindt het prachtig en 

is er trots op”, vertelde Ruijs aan De 

Gelderlander. Geer zelf verklaarde 

aan Nieuwsblad De Kaap dat de term 

‘heen en weer’ niet wordt gebezigd 

op de boot. “Wij gaan altijd heen en 

heen. Heen en weer is typisch iets voor 

iemand van de kant.”

LEVENSLUSTIG

Een eindje stroomafwaarts verbindt ‘t 

Wijkse Veer de provincies Utrecht en 

Gelderland. Op een steen op de oude 

vestingmuur van het nabije Wijk bij 

Duurstede is een vijfregelig vers van 

Drs. P aangebracht, als onderdeel van 

de Poëzieroute. Bij de onthulling in 

1998 droeg de doctorandus hoogstper-

soonlijk zijn op Veerpont geïnspireerde 

gedicht Heen En Weer voor: ‘De veer-

pont heeft de taak op zich genomen / 

Om stelselmatig heen en weer te gaan 

/ Dus naar de overzijde op te stomen / 

En uiteraard daarna terug te komen / 

Het is een overzichtelijk bestaan’.

Iets zuidelijker, aan de Afgedamde 

Maas, ligt Nederhemert, gemeente 

Zaltbommel. Sinds 2008 heet de eeu-

wenoude veerdienst hier officieel ‘Drs. 

P Veer’. Op de stuurhut is een blauw 

bord bevestigd met de vier beginregels 

uit Veerpont. Bijzonder item op de 

website is een handgeschreven briefje 

van de tekstdichter aan de toenmalige 

beheerder van de veerdienst, Piet van 

Liempt. Een reactie op de uitnodiging 

voor de inwijdingsplechtigheid. Hij 

laat weten trots te zijn dat ‘het fraaie 

en nuttige schip’ zijn naam zal dragen, 

maar dat hij ‘gezien mijn lichamelijk 

verval het heuglijke evenement niet 

kan bijwonen’. Wel wenst hij alle 

aanwezigen een aangenaam verloop 

toe ‘en mocht er toch een feestje aan 

verbonden zijn, dan hoop ik dat dit 

levenslustig zal uitvallen’.

Drie jaar eerder was Polzer nog wel 

bij machte om in Barendrecht een door 

zijn Veerpont geïnspireerd kunstwerk 

naar een idee van kunstplanontwik-

kelaar Orgacom in te wijden. De enige 

toegangsbrug voor auto’s naar de door 

water omsloten wijk Gaatkensoog is 

vormgegeven als een veerpont - inclu-

sief nodeloze slagbomen en een deur-

loze stuurhut. Een artistieke uiting 

van de op een fraai houten wandbord 

weergegeven regels ‘En als de pont zo 

lang was als de breedte van de stroom 

/ Dan kon hij blijven liggen, zei mij 

laatst een econoom’. 

STORMSCHADE

Wellicht doelde Drs. P met de ‘mach-

tige rivier’ uit de openingsregel op 

de Maas in Rotterdam, waar hij zijn 

studententijd doorbracht. Dat sug-

gereert voormalig VPRO-journalist 

Ronald van den Boogaard op zijn 

website. Ooit voer er een veerboot van 

de Willemskade via het Noordereiland 

naar de Parallelweg die de naam Heen 

en Weer droeg. De clip van Veerpont 

(muziekhistorie!, check YouTube) 

werd echter in 1973 opgenomen bij het 

nog bestaande pontje over de Eem bij 

Eemdijk, gemeente Bunschoten. Met 

de doctorandus beurtelings in de rol 

van presentator, schipper en auto-

mobilist. De pont is vervangen door 

een moderner exemplaar, maar vaart 

nog steeds. Op de in 2012 onder grote 

belangstelling door Hans Dorrestijn 

onthulde picknicktafel aan wal staat 

de complete liedtekst. ‘Om de feeste-

lijke onthulling op te luisteren, waren 

aan beide zijden van de Eem zangers 

en dichters actief’, meldt RTV Utrecht. 

‘Ook op het pontje zelf werd gezongen: 

tijdens de overtocht klonk het lied 

Heen En Weer’. 

Bij ons bezoek troffen we tot onze 

ontzetting een kale picknicktafel aan. 

Schipper Gijs Hartog vertelde hoe het 

bedrukte tafelblad tijdens de recente 

storm Poly door de wind omhoog was 

getild en in het gras neergekwakt. Hij 

had het daags nadien veiliggesteld bij 

het veerdienstgebouwtje. Hopelijk kan 

het door gebruikssporen aangetaste 

blad meteen een mooie opknapbeurt 

krijgen. “Het is natuurlijk wel de 

bedoeling dat je de tekst kunt blijven 

lezen”, beaamde Hartog.

DAAR STAAT HIJ: ‘DE MAN DIE DE 
SCHELDESTAD LIET SWINGEN’
Hoe gaan wij om met ons muzikaal erfgoed in de openbare ruimte? Sena Magazine reist door het land, op zoek 

naar (stand)beelden en andere artistieke huldeblijken. We nemen het veer, beklimmen de ladder van het leven en 

eindigen in het New Orleans van Zeeuws-Vlaanderen.

Tekst en foto’s: Jimmy Tigges 
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ICONISCH

Mooier dan zelf in brons gegoten of 

steen gebeiteld te worden, is het als je 

muzikale creatie voortleeft in artis-

tieke vorm. Het overkwam Annie MG 

Schmidt (1911-1995) op meerdere 

locaties. Naast klassiekers als Op Een 

Mooie Pinksterdag, Vluchten Kan Niet 

Meer en De Kat Van Ome Willem is 

haar misschien wel meest iconische 

lied Dikkertje Dap, over een jochie 

dat een trap meeneemt naar Artis om 

‘s morgens vroeg om kwart over zeven 

de giraf een klontje te geven. Met de 

vraag: ‘Mag ik niet eens even bij je / 

Stiekem van je nek afglijen?’.

De tekst verscheen in 1950 als versje 

in Het Parool en werd halverwege de 

jaren vijftig op muziek gezet door Paul 

Christiaan van Westering. De versies 

van de Leidse Sleuteltjes (als eerste, 

in 1956) en talloze andere kinderkoren 

werden grif verkocht, geen generatie 

die er niet mee opgroeide. Ook gere-

nommeerde artiesten als Herman van 

Veen, Paul de Leeuw en Corry Konings 

namen Dikkertje Dap op. VOF de 

Kunst had beginjaren negentig veel 

succes met een eigentijdse bewerking 

die de Top 40 haalde. De gelijkna-

mige cd, met meer kinderliedjes van 

Schmidt, werd drie keer platina.

In april 1993 onthulde de schrijfster 

bij de openbare bibliotheek in haar 

geboorteplaats Kapelle een 1.40 meter 

hoog bronzen beeld van giraf, trap en 

Dikkertje Dap. Werk van de Amster-

damse kunstenaar Frans Bayens. Een 

geste van de gemeente op initiatief van 

de PvdA-fractie, schrijft het Refor-

matorisch Dagblad, als waardering 

voor haar complete oeuvre. Het 39.000 

gulden kostende beeld werd mede ge-

subsidieerd door de provincie Zeeland, 

aldus de krant. “Een mooi beeld, maar 

het had best iets hoger mogen zijn”, 

mopperde Schmidt in het AD. 

JONGEDAME

Wim Bijmoer, getuige van de onthul-

ling, betreurde als oorspronkelijke 

illustrator van het kinderversje niet te 

zijn geraadpleegd over het ontwerp. 

En speelde de hele geschiedenis zich 

niet af in Artis? Vooral dankzij VOF 

De Kunst vroegen veel kinderen bij de 

ingang van de Amsterdamse dieren-

tuin naar Dikkertje Dap. En dus werd, 

gefinancierd door sponsors, in oktober 

1995 een door Frank Rosen, in nauw 

overleg met Bijmoer ontworpen beeld 

in Artis onthuld. Rosen liet de giraf 

sierlijk haar lange hals naar beneden 

buigen, zodat Dikkertje Dap met zijn 

kleine keukentrapje makkelijk op haar 

nek kon klimmen. Bijmoer, die de giraf 

het elegantste dier van de schepping 

vond, bejubelde het resultaat: “Zij 

beweegt zich als een jongedame, rank 

en hoog op de poten. Dat beeld heeft 

Rosen goed overgebracht.” 

Bij een kinderdagverblijf in Baarn ont-

hulde politica Hedy d’Ancona in 1996 

een ander geslaagd bronzen beeld van 

de giraf. Halverwege de trap beklim-

men twee kinderlaarsjes de treden. 

Leve de verbeelding. Maakster was de 

lokale kunstenares Antoinette Willems 

(1949-2018). 

STAIRWAY TO HEAVEN

Terug naar Kapelle, waar de sculptuur 

van Bayens in 2013 van de sokkel werd 

gezaagd en gestolen. Drie jaar later 

werd een nieuw beeld onthuld bij ’t 

Saamdeel, een gloednieuw complex 

met twee basisscholen, kinderopvang 

en bibliotheek. Het abstracte werk van 

Paul en Menno de Nooijer uit ‘s-Heer 

Abtskerke kreeg de titel Stairway To 

Heaven. In de acht meter hoge trap van 

staalplaat zijn 44 kindertekeningen 

verwerkt. “In poëtische zin staan de 

kinderen voor de ladder van het leven, 

met verschillende opstappen naar de 

top”, verklaarde Paul de Nooijer op 

nu.nl. 

Schmidt voelde zich een buitenbeentje 

tijdens haar jeugd in Kapelle, waar het 

nu wemelt van de hommages. Van de 

prachtige tekeningen van haar vaste 

illustrator Fiep Westendorp in de 

Annie MG Schmidttunnel tot de door 

de Annie MG Schmidtsingel ontslo-

ten straten met namen als Smeerkees, 

Floddertje en Torteltuin en de Jip en 

Janneke-speeltuin. Annie zelf staat, 

in brons, achter de Hervormde Kerk, 

vlakbij haar ouderlijke woning. De 

buste had het zwaar te verduren. 

Nauwelijks een maand na de onthul-

ling in november 2009 werd de creatie 

van Frank Rosen met geweld van zijn 

sokkel gerukt door vermoedelijke ko-

perdieven en nooit teruggevonden. Er 

werd een nieuwe buste gegoten.

In juli 2020 meldde dagblad PZC 

de vernieling van haar bronzen bril, 

ongeveer een jaar eerder. Pas toen een 

toerist de vernieling via de zogeheten 

Fixi-app bij de gemeente rapporteerde, 

schakelde deze de bronsgieter in om 

het beeld te herstellen.

Rosen wilde niet alleen haar onge-

durigheid en felheid laten uitkomen 

(“Veel mensen worden milder als ze 

ouder worden, maar zij niet”, vertel-

de hij aan PZC TV), maar ook haar 

slechtziendheid middels die bril uit-

drukken. 

PORGY IN DE POLDER

Door naar Terneuzen. Daar staat hij, 

midden in de drukke straat: ‘de man 

die de Scheldestad liet swingen’. 

Manshoog in brons, zoals men hem 

kende: joviaal zijn hoed afnemend naar 

de voorbijgangers. 

De officieel stateloze Frank Koulen 

(1922-1985) kwam in 1944 als militair 

vanuit Suriname naar Terneuzen. Op 

Bevrijdingsdag 1945 liep hij als hoorn-

blazer voor de geallieerde troepen uit 

de Markt op. Een bezienswaardigheid, 

als zwarte man. Gaandeweg ontving 

hij de waardering en erkenning die hij 

verdiende, want Koulen betekende veel 

voor de Zeeuws-Vlaamse stad. De door 

hem met zijn vrouw in 1957 geopende 

lunchroom Porgy en Bess zou uitgroei-

en tot landelijk bekend jazzpodium. 

Schrijver Tjeu Strous legde Koulens 

turbulente levensverhaal vast in het 

boek Porgy In De Polder. Hij schrijft 

over diens voorgeschiedenis, maar 

ook hoe de Gentse Roof Jazzband in 

1960 het begin vormde van een lange 

rij jazzoptredens in Porgy en Bess, 

van grootheden als Oscar Harris, Boy 

Edgar en Chet Baker. En hoe Koulen 

in 1973 aan de wieg stond van het 

Terneuzense jazzfestival en van de 

Streetparade, die van Terneuzen ‘het 

New Orleans van Zeeuws-Vlaanderen’ 

maakte.

“Frank was vriendelijk, toegankelijk, 

een kleurrijke persoonlijkheid”, lichtte 

kunstenaar Hannes Verhoeven zijn 

werk toe, bij de onthulling in 2018. 

“Ik heb Frank lopend en beweeglijk 

uitgebeeld, zoals hij destijds gezien 

werd. Niet theatraal op een voetstuk. 

Met zijn hand wijst hij naar Porgy en 

Bess, met zijn andere hand neemt hij 

zijn hoed af. Het verbeeldt gastvrijheid 

en een groet vanuit de stad Terneuzen. 

Ik heb ‘m in zijn dagelijkse outfit uit-

gebeeld.” Frank zou trots zijn geweest, 

vertelde Koulens dochter Ingrid aan 

Omroep Zeeland. “Mijn vader noemde 

zich vroeger Surinamer, later zei hij: ik 

ben van Terneuzen.”

Als muzikale bijdrage aan de plech-

tigheid zette een jazzgezelschap onder 

leiding van trompettist Henk van  

Belkom Franks favoriete nummer  

in: Summertime, uit - hoe kan het  

anders - Gershwins opera Porgy  

And Bess. Het monument was een  

initiatief van voormalig wethouder 

Frank Deij. De bronzen Frank Koulen, 

naar wie ook nog de steeg naast  

de jazztempel is vernoemd, is het eer-

ste standbeeld dat we in onze zoek-

tocht tegenkwamen van een zwarte 

persoon.

“EEN MOOI BEELD, MAAR 
HET HAD BEST IETS  
HOGER MOGEN ZIJN” 
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Als je Ferry Roseboom in de zomer wilt 

spreken, tref je ‘m net in de allerdrukste 

periode van het jaar. Hij heeft z’n handen 

vol aan Excelsior Recordings’ eerste 

muziekreleases na de zomer, waaronder 

het nieuwe album van Tim Knol, en is ook 

al volop bezig met de voorbereidingen 

voor Eurosonic Noorderslag, volgend jaar 

januari. “Het lijkt bij ons heel erg op een 

boerderij: daar is het in juli en augustus 

ook altijd de drukste tijd van het jaar”, 

zegt hij lachend.

En dan zou je bijna vergeten dat Rose-

boom ook nog een festival in goede 

banen heeft te leiden. Een paar dagen na 

dit interview loopt hij op Vlieland voor het 

vierdaagse Into The Great Wide Open. In 

2009 verzon hij het festival samen met 

een paar vriendinnen - inmiddels trekt 

het jaarlijks zo’n 6.000 bezoekers. Ook al 

kan hij naar eigen zeggen bouwen op een 

fantastisch team, hij voelt aan de voor-

avond van het festival toch nog ‘gezonde 

wedstrijdspanning’. “Een ongeluk zit in 

een klein hoekje. Een paar weken terug 

vloog op het eiland een schakelkast in de 

fik en zat heel Vlieland zonder stroom. 

God verhoede dat dat op één van onze 

‘wedstrijddagen’ gebeurt. Ik ben een 

eenvoudige calvinist die nog altijd het 

slechtste verwacht. Maar inmiddels weet 

ik ook dat het allemaal altijd wel weer 

goed komt.”

FAVORIETE KIND

Die levenswijsheid zal hij ongetwijfeld 

hebben ontwikkeld in de decennia dat hij 

Excelsior Recordings leidt. Toen rockband 

Daryll-Ann halverwege de jaren ’90 plots 

zonder label kwam te zitten, besloot 

manager Roseboom om het dan maar zelf 

te gaan doen. Samen met producer Frans 

Hagenaars richtte hij Excelsior Recordings 

op. Maar de geschiedenis van het label 

is alles behalve een jongensboek, vertelt 

Roseboom. “Frustratie, verdriet, woede, 

bewijsdrang, ijdelheid en hoogmoed 

brachten ons ertoe. Ik was in die tijd jour-

nalist en draaide plaatjes in de Melkweg. 

Ik wist echt wel wat van muziek, maar had 

zelf nog niet in de modder gestaan. Wat 

we altijd goed hebben gedaan, is dat we 

partners zochten die wél bepaalde kennis 

in huis hadden. Maar in de begintijd 

waren er ook jaren tussen dat we geen 

enkele plaat uitbrachten, dan schreef 

je rode cijfers. Toen had ik er nog een 

fietskoeriersbedrijf naast, want Excelsior 

was liefdewerk oud papier. Ik heb nooit 

de illusie gehad dat ik hier de kost mee 

kon verdienen. Ik was al blij met een 

jaar waarin we alle rekeningen konden 

betalen, mooie dingen hadden gedaan en 

iedereen die voor ons werkte fatsoenlijk 

vergoedden. We doen dit nu bijna 28 jaar, 

dan bouw je wel iets op: een catalogus, 

historie, naam. Op die legacy ben ik hart-

stikke trots.”

Er is genoeg om trots op te zijn: Excelsior 

bouwde aan de carrières van artiesten als 

Danny Vera, Sofie Winterson, Meindert 

Talma en Spinvis. Maar liefst 99 artiesten 

uit heden en verleden prijken op de Ex-

celsior-site, maar Roseboom heeft geen 

favorieten. “Dat is alsof ik je moet zeggen 

wie m’n favoriete kind is, daar zou ik veel 

mensen onrecht mee aandoen. Ik vind 

dat fan zijn van een artiest een voorwaar-

de is om ermee samen te werken, dat 

geldt voor ze allemaal. Kijk bijvoorbeeld 

naar wat er met Spinvis gebeurt: die gast 

maakt 20 jaar na zijn eerste plaat nu z’n 

allerbeste album met Be-Bop-A-Lula, 

dat vind ik fantastisch. Het is surreal nu, 

hij heeft nog nooit zoveel concerttickets 

verkocht en de gemiddelde bezoeker is 

27 jaar oud.”

PINNEN OF CONTANT?

Wie het roster van Excelsior naast het 

festivalprogramma van Into The Great 

Wide Open legt, ziet hetzelfde DNA terug: 

muziek die niet in een hokje geduwd wil 

worden. “We proberen bij allebei iets neer 

te zetten dat onze signatuur heeft”, legt 

Roseboom uit. “Kwaliteit nastreven en 

tegelijkertijd de randjes opzoeken. Als je 

Danny Vera en Ploegendienst naast elkaar 

legt, lijken ze misschien muzikaal niet op 

elkaar, maar tóch vind ik ze allebei heel 

goed bij ons passen.”

Maar hoort een populaire artiest als 

Froukje, die ook een alternatief randje 

heeft, niet stiekem óók bij Excelsior? La-

chend: “Hou op, schei uit! Haar manager 

ken ik goed en zij bracht haar twee jaar 

geleden al bij me onder de aandacht. Ik 

heb toen vriendelijk bedankt. Dat was 

heel stom. Maar het leuke is dat we nu 

alsnog gaan samenwerken: we gaan haar 

vinyl en cd’s uitbrengen. We hebben toe-

vallig gisteren een creatieve meeting met 

haar gehad en de energie spatte ervan af.”

Dat kun je ook over Roseboom zelf zeg-

gen. “Ik heb heel veel zin in dit najaar, bij-

voorbeeld vanwege de tour van Spinvis. Ik 

vind het te gek om dan ook mee te gaan. 

Ga ik na afloop achter zo’n merchandi-

se-tafeltje staan en platen verkopen: “wilt 

u pinnen of contant?”. Dat is het aller-

leukste wat er is joh.”
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“IK BEN EEN  
EENVOUDIGE  
CALVINIST”

Hij runt al bijna dertig jaar het onafhankelijke muzieklabel Excelsior 

Recordings, maar staat met net zoveel plezier nog achter het merchandise-

tafeltje na de shows van ‘zijn’ artiesten. Ferry Roseboom over het label, 

festival Into The Great Wide Open, en wat die twee met elkaar gemeen 

hebben.

Door Olivier de Neve  Foto: Ivo van der Bent

“IK HEB NOOIT DE ILLUSIE 
GEHAD DAT IK HIER DE  
KOST MEE KON VERDIENEN”

Ferry Roseboom, 

algemeen directeur 

Excelsior Recordings 



 

‘Boy, don’t you know you a crowd shaker  
(Yeah, you a crowd shaker, boy)
Yeah, you’ll travel the cosmic road as  
a music maker (You’ll be making  
music ‘til the day you die)
In a k-i-m-o-n-o of gold
In a k-i-m-o-n-o of gold
A k-i-m-o-n-o of gold
Kissed by the moonlight
Woven out of sunlight’

UIT: GOLDKIMONO - 
THE LEGEND OF THE GOLDKIMONO

LEUSDEN JAZZ 10 JAAR
5 T/M 8 OKTOBER

RHINEGOLD FESTIVAL 2023
12 T/M 14 OKTOBER

SOUNDS OF MUSIC FESTIVAL
31 OKTOBER T/M 5 NOVEMBER

BIRDFEST 
3 EN 4 NOVEMBER


